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Abstract

An abattoir survey was conducted on 192 sheep slaughtered at 
Elkadaro abattoir in Khartoum, Sudan, during the survey period 
from  March  to  April  2015.  The  objective  was  to  estimate  the 
prevalence  of  hydatid  cysts  in  sheep  and  to  investigate  risk 
factors  associated  with  the  disease.  Routine  meat  inspection 
procedure was employed to detect the presence of the hydatid 
cysts  in  visceral  organs  (liver,  lung  and  peritoneum).  Selected 
sheep were originated from three states:  Khartoum, Blue Nile and 
Elgedarif. The overall prevalence of hydatid cysts was 3.1%. The 
distribution of hydatid cysts infection according to age of sheep 
was: 0% in young animals   < 2 year and 6.7% in old animals  ≥ 2 

8



years. The distribution of hydatid cyst infection according to the 
area (origin) of sheep was: 9.6% in Blue Nile, 0% in Khartoum and 
1.1% in Elgedarif.  For body score, the prevalence was: 1.7% in 
animals in good body score and 5.5% in animals  in poor body 
score.  Regarding distribution by sex,  the prevalence of hydatid 
cyst was: 2.45% in female and 6.9% in male. 

Using  the  Chi-square  for  analysis,  this  study  found  significant 
association  between  hydatidosis  in  sheep  and  each  of  the 
following risk factors:  age of animal (p – value = 0.007). origin of 
animal (p – value = 0.007) and location of cyst (p-value =.044). 
Other risk factors   investigated were not found significant.  

Our study showed that liver was the most infected organs, 45.5% 
were in liver only, 27.3% were in lung only, 18.2% of cyst infected 
both liver and lung together (mixed infection)  and 9% were in 
muscle

 Microscopic examination of the 11 cysts revealed that 8(72.7%) 
were fertile cysts, 2 (18.3%) were sterile cysts and 1 (9%) were 
calcified cysts. Within fertile cysts, 6 (75%) cysts were viable and 
2 (25%) cysts were not  viable . Regarding the volume of cysts 5 
(45.5%) of cysts were 2 – 3 ml,  4 (.36.3%) were <2 ml and 2 
(18.2%) were > 3 ml.

ملخص
  من الضان الذببوح في مسحلخ الكدرو في الخرطوم ، السحسسودان ،192أجري السحح على 

 . كسسان الهسسدف هسسو تقسسدير2015خلل  فتة  الدراسة السست امتسسدت مسسن مسسارس إلسسى ابريسسل
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 معدل  انتشار الكياس العدارية في الضان والتحقيق في عوامسسل الخطسسر الرتبطسسة بهسسذبا

 السسرض. كسسان العمسسل الروتينسس هسسو إجسسراء التفسستيش علسسى اللحسسوم للكشسسف عسسن وجسسود

 الكيسساس العداريسسة فسسي الجهسسزة  الحشسسوية (الكبسسد والرئسسة والغشسساء السسبيتوني ). وقسسد

 نشأت الغننام الختسسارة  فسسى ثةلثةسسة وليسسات :الخرطسسوم والنيسسل الزررق والقضسسارف. كسسان

٪.3.1لكياس العدارية امعدل  انتشار الكلى لرض 

  ٪ في الحيوانسسات0 وكان توزريع عدوى الكياس العدارية وفقا لعمر الضان كما يلى : 

 ٪ في الحيوانات الكبية   سن اكسسب مسسن او يسحسساوي6.7 سنة و 2الصغية  سن اقل من 

 ٪ فسسي وليسسة النيسسل الزررق .9.6سنة ، وكان توزريع العدوى وفقا للولية (الصلل):  2

 ٪ في  ولية القضارف. أما بالنسحبة لحالة الجسحم ، كان1.1٪ في ولية  الخرطوم و  0

  ٪  فسسى الحيوانسسات فسسي حالسسة5.5 ٪ فسسي الحيوانسسات فسسي حالسسة جيسسدة  و 1.6النتشسسار : 

ضعيفة.

٪ فسسى السسذبكور.6.9% فسسي النسساث  2.45 كسسانت معسسدل  النتشسسارالتوزريع حسحسسب الجنسسس 

 الفصسسل باسسستخدام مربسسع كسساى للتحليسسل وجسسدت هسسذبه الدراسسسة ارتبسساط معنسسوى بيسس

الصلابة بالكياس العدارية في الضان وكل من عوامل الخطر التالية : عمر الحيسسوان (
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p= 0.007  قيمسسة (  ).044 قيمسسة =.pوموقسسع الكيسساس (.).007  قيمسسة=.pوالصلسسل ( 

ليس هنالك ارتباط معنوى مع عوامل الخطر الخرى.

 ٪ ثةسسم27.3%  تليهسسا الرئسسة 45.5 اظهرت الدراسة أن الكبد هسسو أكسسث الجهسسزة  الصسسابة 

 ٪ . واكسسدت كشسسف9 ٪ واخيسسا العضسسلت  18.2الكبسسد والرئسسة معسسا (عسسدوي مختلطسسة) 

  ٪)18.3 (2٪) اكياس خصبة ، 72.7 (8الفحص الجهري لحدي عشة  كيس عدارى, 

  ٪) من75 (6٪) اكياس متكلسحة. ضمن الكياس الخصبة ، كانت 9 (1اكياس عقيمة و 

(2الكياس قابلة للحياة   و   ٪) مسسن الكيسساس لسسم تكسسن قابلسسة للحيسساة .  فيمسسا يتعلسسق25 

(5بحجسسم وطبيعسة الكيساس العداريسة:  (4 مسل ، 3-2 ٪) مسن الكيساس مسا بيس 45.5   

(2 مسسل، 2٪) مسسن الكيسساس < 36.3 (1 مسسل و 3٪) مسسن الكيسساس > 18.2    ٪)  مسسن9.1 

الكياس كانت متكلسحة.
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